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Referat fra møde i Handicaprådet 17. marts 2025 
 

1. Gennemgang af dagsorden 
Ingen kommentarer til dagsordenen. 

 

2. Nyt fra formandskabet 
Formand Finn Amby var bekymret over, at Handicaprådet på det seneste 

har oplevet, at rådet er blevet hørt for sent eller slet ikke er blevet hørt i vig-

tige sager. Et eksempel herpå er høringen vedr. Aarhus Kommunes Plan for 

80% selvforsyning på socialområdet 2024 – 2035, som dels blev udsendt 

med meget kort tidsperiode, og dels først blev sendt i høring til relevante 

parter efter byrådsbehandling. Et andet eksempel er byrådets Tilsynsudtalel-

ser til Ankestyrelsen vedr. ventelister, hvor handicaprådet slet ikke er blevet 

hørt. 

  

Handicaprådets formandskab understregede, at kommunen er forpligtet til at 

høre Handicaprådet om alle sager, der har betydning for mennesker med 

handicap – og at der dermed skal være reel mulighed for at Handicaprådet 

inddrages. 

 

3. Oplæg om procedurer for videreførsel af støtte i forbindelse 
med flytning til Aarhus Kommune 

Janus Hans Hedemann, Driftschef, Unge, Job og Uddannelse gav oplæg om 

de overordnede procedurer for videreførsel af støtte, når en borger tilflytter 

Aarhus Kommune. 

 

4. Oplæg om udvalgte temaer i Aarhus Kommunes handicappoli-
tik 2019-2023. Tema om uddannelse og beskæftigelse 

Ole Kiil Jacobsen, Sekretariatschef, Administration og rådgivning gav oplæg 

grundskole og uddannelse. 

 

Janus Hans Hedemann, Driftschef, Unge, Job og Uddannelse gav oplæg om 

beskæftigelse. 
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5. Drøftelse af erfaringer fra arbejdet med handicappolitikkens 
tema om uddannelse og beskæftigelse i grupper  

Handicaprådets medlemmer fordeltes i grupper, der drøftede temaet om 

grundskole, uddannelse og beskæftigelse set i forhold til den igangsatte pro-

ces for fornyelse af handicappolitikken. 

 

6. Fælles opsamling og drøftelse 
Handicaprådet samlede op fra oplæg og gruppearbejde og fremhævede føl-

gende: 

- Generelt er kendskab vigtigt. Det gælder både psykoedukation, men 

også kendskab til mennesker med handicap og de handicap, andre 

lever med. 

- En ny handicappolitik kan med fordel have mere kant og stille krav, i 

tillæg til det værdibaserede. 

- Tilgængelighed – både fysisk og psykisk – skal fortsat fremgå tyde-

ligt af politikken, da det er en forudsætning for forståelse og at møde 

hinanden. 

- Det kan overvejes at arbejde med kvoter for ansatte med handicap 

både kommunalt og privat.  

- Der skal på skoleområdet fokuseres på skolevægring.  

- Det bør overvejes, hvordan man formulerer mål på skoleområdet. Er 

det eksempelvis et mål i sig selv at 90% skal bestå folkeskolens af-

gangsprøve? Skal målet i stedet handle om beskæftigelse, eller at 

borgeren får et godt liv? 

- Grundskolen er fundamentet – også for de senere faser i livet. Det 

er vigtigt at der gøres mere ift. grundskolen. Så alle får et så godt 

udbytte af skoleforløbet som muligt.  

- En ny handicappolitik må gerne italesætte forholdet mellem almen- 

og specialinddeling, så vi forsøger at gøre op med den opdeling. Alle 

elever er børn, der skal have de bedste betingelser. 

- I forhold til førtidspension skal vi anerkende, at nogen skal have 

pensionen for at have et levegrundlag. Omvendt skal vi også have 

fokus på, at der er borgere, der har mulighed for at få et arbejde på 

det almindelige arbejdsmarked. 
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- Uanset den nye beskæftigelsesreform, skal Handicaprådet arbejde 

for at Aarhus har fokus på beskæftigelsen i alle grupper. Borgere 

skal have de tilbud, der kan give dem de bedste chancer for at få et 

aktivt liv – enten som et ordinært arbejde eller som noget andet. 

- Der skal være mulighed for at gøre brug af mennesker med handi-

cap som inspirationskilde – både ift. beskæftigelse, virksomheder 

m.v. 

- En kommende handicappolitik skal understøtte de gode tiltag, kom-

munen allerede har igangsat.  

 

Sekretariatet laver jf. processen for fornyelse af handicappolitikken et skrift-

ligt produkt, der indeholder reflektioner fra Handicaprådets behandling af te-

maet om grundskole, uddannelse og beskæftigelse, og som behandles og 

indstilles til godkendelse på næstkommende møde i handicaprådet. 

 

7. Procesplan for Aarhus Kommunes Handicappris 2025 samt 
Handicaprådets Ærespris 2025 

Handicaprådet godkendte den foreslåede proces for årets handicappris og 

æresprisen, som Handicaprådet også uddeler. 

 

Handicaprådet tiltrådte indstillingen om ”beskæftigelse” som årets tema. Pri-

sen kan eksempelvis gives til en arbejdsplads eller virksomhed eller organi-

sation, som har gjort noget særligt for at give mennesker med handicap 

plads på arbejdsmarkedet. 

 

Det blev besluttet, at den faste priskomité suppleres af en repræsentant fra 

en arbejdsgiverorganisation og at kulturchefen erstattes med en repræsen-

tant fra MSB, som har faglig ekspertise ift. beskæftigelse.  

 

8. Orienteringer 
Udover de vedlagte orienteringer til dagsordenen orienterede Finn Amby 

om, at formandskabet har haft dialog med Aase Pedersen vedr. henvendel-

sen om dyreallergi i offentlige transport. Der er afsendt et kort brev til letba-

nen for at høre, om de kan se på mulige løsninger. 
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9. Henvendelser til Handicaprådet 
Handicaprådet har modtaget mange henvendelser og invitationer, bl.a. til 

konferencen om velfærdsteknologi. Formandskabet håber, at Handicaprå-

dets medlemmer vil deltage, hvor det er muligt. 

 

10. Eventuelt 
Sanne Lauridsen nævnte, at der savnes en oversigt over teleslynger – der 

blev nævnt en invitation fra MSO uden information om tilgængelighed. For-

valtningen har fokus herpå i kommende invitationer. 

 

Der blev ytret ønske om at invitere til dialog med rådmand for Sundhed og 

Omsorg, Christian Budde, på et kommende møde i Handicaprådet. 

 

11. Evaluering af dagens møde 
Handicaprådet ytrede enighed om, at dagens møde var velafviklet, og at der 

kan anvendes en lignende model til de kommende møder med fokus på for-

nyelse af handicappolitikken. 

 

Det blev nævnt, at oplæg som præsenteres på Handicaprådet ønskes frem-

sendt på forhånd til Handicaprådets medlemmer. 
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